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a r m a n m e l i . i r سخنگوی وزارت امور خارجه مطرح کرد

 واردات واکسن کرونا
 ادامه پیدا می کند 

   ظریف واکسن دریافت نکرده است
گفت و گــــو

مهدی پازوکی در گفت و گو با »آرمان ملی«:

 رئیسی باید از مدیران متخصص
 استفاده کند 

   یکدست شدن قوا دیگر بهانه ای باقی نمی گذارد
  برجام و تعامل با دنیا اولویت های رئیسی باشد

سخنگوی وزارت امور خارجه کشورمان 
در خصوص نقش وزارت خارجه در تسهیل و 
تامین واکسن کرونا و همچنین اظهارات بعضا 
متناقض منابع و دستگاه های مختلف در مورد 
واردات واکسن و همین طور واکسیناسیون 
دیپلمات های خارجی مقیم کشورمان اظهار 
کرد: لازم می دانم ابتدا تولید واکسن ملی کرونا 
و صدور مجوز مصرف اضطراری دومین واکسن 
ایرانی را به ملت، جامعه علمی، دانشمندان 
جوان و افتخار آفرین و ایثارگران حوزه سلامت 
 تبریک بگویم. سعیــد خطیــب زاده  افـــزود:

 سیاست ابلاغی دولت، واردات واکسن تا عرضه 
کافی واکسن تولید داخل بوده و هست. البته با 
توجه به کمبود شدید واکسن در بازار جهانی 
که از جمله به دلیل احتکار غیر انسانی آن 
توسط کشورهای غربی است، تامین واکسن 
از خارج کار بسیار سخت و پیچیده ای است، 
به ویژه اینکه ما با ویروس تحریم هم روبه رو 
هستیم. وی بیان کرد: صدور دومین مجوز 
اوفک در این زمینه نشان داد ادعای آمریکا 
در مورد عدم تحریم تجارت بشردوستانه و 
مشخصا واکسن، یک دروغ آشکار بود. البته 
حتی این حرکت جدید هم  نمایشی است و باز 
هم دروغ می گویند چون این مجوز اوفک هم 
عملا به گونه ای در راستای تروریسم اقتصادی 
و بهداشتی علیه مردم ایران تدوین شده که 
قابل استفاده نباشد. خطیب زاده در خصوص 
نقش وزارت خارجه در تامین واکسن خارجی 
و همچنین انتقال تکنولوژی های لازم در 
حوزه تولید واکسن تاکید کرد: مسئولین امر و 
آگاهان این حوزه به خوبی می دانند وزارت امور 
خارجه از همان روزهای ابتدایی این فراگیری 
جهانی، ماموریت ویژه ای را برای خود و کلیه 
سفارتخانه هایش در سراسر دنیا تعریف کرده 
و در همین چارچوب نقش اول و بی بدیلی را 
در تامین واکسن خارجی و همچنین انتقال 
تکنولوژی های ضروری برای تولید واکسن 
در داخل  داشته و این تلاش شبانه روزی با 
جدیت و قوت همچنان دارد. این دیپلمات 
ارشد کشورمان در پاسخ به این سوال که در 
این صورت چرا وزارت امور خارجه به تشریح 
اقدامات خود نپرداخته است، اظهار داشت: 
اصولا وزارت امورخارجه در مورد نقش خود در 
موضوعات مختلف حاکمیتی سیاست صحبت 
حداقلی و تلاش حداکثری را داشته و دارد. 
سکوت ما در این خصوص، یک سیاست در 
چارچوب منافع عالی مردم است، چون معتقدیم 
این کار بنا به اقتضائات تحریمی باید در سکوت 
انجام بشود، لذا همیشه دیگران را هم دعوت 
به عدم صحبت در خصوص جزئیاتی کرده ایم 
که تنها مانع به ثمر رسیدن اقدامات گسترده 
دستگاه دیپلماسی می شوند. در همین  چارچوب 
نظر ما این بوده و هست که کمک  کنیم این 
دوران سخت با حداقل فشار ممکن بر مردم 
بگذرد، لذا توصیه همواره ما به همه عزیزان این  
بوده که اجازه بدهند وزارت بهداشت به عنوان 
نهاد مرجع، اخبار لازم را آن هم در چارچوب 
ملاحظات و بدون ورود به جزئیات غیر ضرور 
اعلام کند. ممکن است نهادهای دیگر به عنوان 
کارگزار در بخش هایی از چرخه سلامت در 
داخل  ورود پیدا کنند اما قاعدتا ارائه خدمات 
به معنی صلاحیت اعلام اخبار نباید تلقی بشود. 
 واردات قابل توجه و مستمری انجام شده

خطیب زاده در ادامه عنوان کرد: از آن رو که 
سوال کردید، مختصرا عرض می کنم تامین 
اکثر قریب به اتفاق واکسن های خارجی و حتی 
انتقال تکنولوژی های لازم برای تولید واکسن 
در داخل با ورود مستقیم وزارت امور خارجه و 
حتی در مواردی، شخص وزیر امورخارجه، انجام 
شده و همکاران ما از اولین تا آخرین مراحل و 
حتی کمک به تامین منابع ارزی و ریالی از 
داخل کشور به وزارت بهداشت کمک کرده اند 
که ان شاءا... روزی فرا خواهد رسید تا ملت 
بزرگ ایران در جریان جزئیات این اقدامات 
قرار گیرند و بدانند فرزندانشان در دستگاه 
دیپلماسی در این  ایام چه مجاهدت هایی 
داشته اند. وی  اظهار کرد:  الان هم خرسندم 
که اعلام کنم با تلاش همکاران در دو هفته 
گذشته واردات قابل توجه و مستمری انجام 
شده و ان شاءا... این وضع در هفته های آینده 
هم ادامه پیدا می کند. برای استمرار این روند، 
با وزارت  بهداشت هماهنگ هستیم تا بر اساس 
نیازی که اعلام می کنند، به تلاش برای تامین 
واکسن از خارج ادامه بدهیم. البته باید گفت 
این کار بار سنگین مالی و ارزی دارد ؛ لذا لازم 
است  از نقش بانک مرکزی نیز قدردانی شود. 
سخنگوی دستگاه سیاست خارجی در مورد 
واکسیناسیون دیپلمات های خارجی مقیم 
کشورمان نیز اظهار کرد:  ضرورت واکسیناسیون 
دیپلمات های خارجی در حال فعالیت در ایران 
را به وزارت بهداشت منعکس کردیم و منتظر 
تصمیم آنها هستیم. خطیب زاده گفت: وزارت 
امور خارجه به رغم نقش تعیین کننده در تامین 
واکسن، تلاش کرده کمترین فشار را حتی 
برای تامین نیازهای اجتناب ناپذیر خودش وارد 
کند؛ به گونه ای که حتی شخص وزیرخارجه 
به رغم ضرورت های قطعی کاری، هنوز واکسن 
دریافت نکرده است و اتفاقا به همین دلیل 
نتوانست در اجلاس مجمع عمومی سازمان 
ملل برای موضوع فلسطین در نیویورک شرکت 
کند. وی تصریح کرد: البته دیپلمات های مقیم 
از ما به عنوان دولت میزبان انتظار دارند، ضمن 
اینکه همکاران اعزامی ما به ماموریت های ثابت 
و موقت هم ناچارند گواهی تزریق واکسن برای 
دریافت روادید ارائه کنند، که نیازمند توجه 

جدی همکاران در ستاد عالی کروناست.

گــــزارش

 آرمـان ملی- سهیـل ثـابـت: دولت 
حسن روحانی هفته های آخر عمر خود را 
می گذراند و کمتر از 2 ماه دیگر سید ابراهیم 
رئیسی بر کرسی ریاست جمهوری تکیه 
خواهد زد. همین امر نیز باعث شده بسیاری این مساله را 
مطرح کنند که دولت جدید چگونه و با چه راه حلی می تواند به 
حل مشکلات مردم بپردازد. در این راستا بسیاری از کارشناسان 
و صاحب نظران بر این عقیده اند که اگر رئیسی و دولتش در حوزه 
سیاست خارجی تعامل پیشه کنند و به اجرا و ادامه برجام همت 
گمارند قدر مسلم تاثیرات آن در حوزه اقتصادی و وضع زندگی 
مردم نیز هویدا خواهد شد. با این حال مشخص نیست دولت 
رئیسی چه رویکردی را اتخاذ خواهد کرد. اما آنچه مسلم است 
رئیسی در صدد حل مشکلات است و در این راستا موضعی 
برخواهد گزید که کمترین فشار بر ملت آید. در این راستا برای 
بر شمردن اولویت های دولت پیش رو در جهت حل مشکلات 
 مردم و  چگونگی موضع گیری دولت بعدی »آرمان ملی« با 
مهدی پازوکی، اقتصاددان به گفت و گو پرداخته است که می خوانید.
 با توجه به روی کار آمدن دولت جدید در یک ماه 
آینده آقای رئیسی و دولتش چه اولویت هایی را برای حل 
مشکلات جامعه به خصوص در حوزه معیشتی و اقتصادی 

خواهند داشت؟
اگر دولت آقای رئیسی 2 کار را در دستور کارشان قرار 
دهند قطعا در زندگی مردم تاثیر خواهد گذاشت. نکته اول 
تعامل با جهان است. یعنی اگر آقای رئیسی برجام را نپذیرد 
و تحریم های ظالمانه بیشتر شده و ادامه پیدا کند حتی اگر 
بهترین اقتصاددان ها نیز از سرتاسر جهان دعوت شوند در یک 
 اقتصاد بسته کاری از پیش نخواهند برد. پس بنابر این اولین کار

آقای رئیسی در دولت جدید باید ادامه رفع تحریم ها و برجام باشد. 
اگر رئیس جمهور منتخب مرگ برجام را که تندروهای خارجی 
از جمله اسرائیل و لابی صهیونیستی در آمریکا در پی آن هستند، 
اعلام کند قطعا ارزش پول ملی دچار خدشه خواهد شد  و فشار 
بیشتری به توده های مردم خواهد آمد. لذا راه حل، تعامل با جامعه 
جهانی است. دومین نکته به استفاده از توانمندی های داخلی 
بازمی گردد. یعنی استفاده از حکمرانی خوب که اگر از بهترین و 
تحصیلکرده ترین متخصصان و بهترین مدیران داخلی که تجربه 
کار  هم دارند، استفاده شود قطعا می تواند در بهبود زندگی مردم 
تاثیر بگذارد. به عنوان مثال مجلس خلاف لایحه دولت، بودجه 
سال 1400 را به شدت افزایش داده است. این کار نیازمند یک 
تیم اقتصادی قوی در دولت جدید است که اصلاحیه بودجه را 
برای کاهش مخارج دولت به پارلمان بفرستد که به دنبال کاهش 
مخارج، شاهد کاهش نقدینگی  و به دنبال آن کاهش تورم باشیم. 
بنابر این هم باید نظام تدبیر بر نظام تصمیم گیری کشور جاری 
و ساری شود و هم تعامل با جامعه جهانی صورت گیرد. ولی اگر 
این اتفاق نیفتد و از آدم های درجه 2 و 3 استفاده شود یا کسانی 
که تجربه  اداره یک بنگاه کوچک را نداشته اند وارد دولت شوند و 
تعاملی هم با جامعه جهانی رخ ندهد، شاهد فشار بیشتری خواهیم 
بود. کما اینکه  تجربه نشان داده در دولت اول آقای روحانی نرخ 
تورم کاهنده بوده و بعد از پذیرش برجام نیز شاخص های کلان 
اقتصادی همه مثبت شده است. یعنی نرخ رشد اقتصادی فزاینده 
شده، نرخ رشد سرمایه گذاری در حال افزایش بوده، نرخ رشد 
تورم و بیکاری کاهنده شده  و شاخص ها به سمت مثبت شدن 
حرکت کرده است. درست از اردیبهشت 97 که ترامپ از برجام 
خارج شد، فشارها بیشتر شده و از آن سمت هم جنگ اقتصادی 
 و بیماری کرونا دست به دست هم داده اند تا تاثیر مستقیمی

بر عملکرد دولت روحانی داشته باشند. پس شاکله دولت روحانی 
تغییر نکرده و همان دولت نخست بوده؛ اما این تاثیر مسائل 
بین المللی و بیرونی بوده که باعث برخی ناکامی ها در دولت 
شده است. امیدوارم تیمی که به آقای رئیسی مشورت می دهد 
خط قرمزش منافع ملی ملت ایران باشد. اگر اینگونه عمل کنند 
قطعا می توانند با تعامل با جامعه  جهانی و استفاده از نظام تدبیر 
در تصمیم گیری های کلان اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی موثر 

عمل کنند.
 بسیار مطرح می شود که دولت آقای رئیسی با موانع 
و مشکلاتی که دولت روحانی در حوزه های مختلف با 
آنها مواجه بوده، برخورد نخواهد کرد. اساسا با توجه به 

یکدست بودن قوا چه میزان به این مساله قائلید؟
اکثریت قاطع نمایندگان مجلس از آقای رئیسی اعلام 
حمایت کرده اند پس قوه مقننه باید در خدمت توسعه کشور و 
همراه دولت جدید باشد. رئیس جمهور هم که درصدد پیشرفت 
 کشور است و در همین راه می خواهد قدم بردارد. رئیس جدید 
قوه قضائیه نیز معاون رئیس جمهور منتخب در این دستگاه بوده 
است. لذا در ظاهر همه چیز آماده است و مردم ایران به آن بلوغ 
سیاسی رسیده اند که با توجه به فراهم بودن همه شرایط دیگر 
بهانه ای را قبول نکنند؛ چرا که هماهنگی کاملی میان این سه قوه 
خواهد بود و این پوئن مثبتی است. در واقع این مساله بر ای کشور 
یک نقطه عطف است و اگر با این هماهنگی نتوانند مشکلات را 
حل کنند جامعه نخواهد پذیرفت و واکنش نشان می دهد. به هر 
جهت ایراداتی که به دولت روحانی گرفته می شد، این بود که 
بخشی از مدیران این دولت تحت فشار بودند. اما امیدوارم در 
 این هماهنگی در دولت جدید مشکلات حل  و فصل شود. البته 
بر این عقیده ام که اگر آقای رئیسی تعامل نکند این هماهنگی اگر 
صد درصد  هم باشد، شاید کاری از پیش نرود. پس تعامل با جامعه 
جهانی به نفع ما است. رقبای ما در منطقه مثل ترکیه، امارات، 
عربستان سعودی و آذربایجان  دوست ندارند ایران در منطقه 
یکه تاز باشد و حرف اول را بزند. بنابر این دولت باید بفهمد که به 
نفع منافع ملی ملت ایران خواهد بود که با جامعه جهانی تعامل 
داشته باشد چراکه این تعامل  باعث خواهد شد شرایط در داخل 

کشور رو به بهبودی و مطلوبیت پیش برود.
 پیش از این مطرح می شد در دولت بعدی، که اصولگرا 
خواهد بود، مساله لوایح FATF در مجمع تشخیص به 
سرانجام مشخصی خواهد رسید. چقدر می شود به این 

گفته در این دولت امید داشت؟
قطعا این موضوع باید در دولت آقای رئیسی حل شود؛ چرا که 
پذیرش FATF به نفع ماست. من امیدوارم این مساله را متوجه 
شود که پذیرش FATF به نفع ملت ایران خواهد بود. اگر این 
لوایح پذیرفته و تصویب نشود هیچ بانکی در دنیا با ایران کار 
نخواهد کرد. در این راستا بانک های درجه 2 اروپایی و حتی 
روسی و چینی هم با ما کار نخواهند کرد. چنانکه توصیه روس ها 
و چینی ها در دولت روحانی این بوده که FATF  را بپذیریم چون 

به نفع کشور است. 

آرمان ملی - مطهره شفیعی: 23سال تلاش کردند انکار کنند و از 
ذکر نامش در جمع قربانیان قتل های زنجیره ای سال 77 خودداری کردند 
تا اینکه روز پنجشنبه مشخص شد علت این پنهان کاری چه بوده! پرونده 
قتل مجید شریف را در گنجه ای نکه داشتند تا روزی مانند پنجشنبه هفته 
گذشته برای پاسخ به وزیر دولت اطلاعات سابق از آن استفاده کنند. گفتنی 
است در پاییز 1377 چهار قتل سیاسی در تهران رخ داد. با پیگیری مطبوعات 
و سیدمحمد خاتمی، رئیس جمهور وقت آشکار شد چند نفر از کادر وزارت 
اطلاعات در این قتل های خودسرانه دست داشته اند. با این خبر کیهان می توان 

گفت این قتل ها دست کم ۵ مورد بوده است.
 ماجرا چه بود؟

علی یونسی وزیر اسبق اطلاعات گفته بود: از نفوذ سرویس های اطلاعاتی و 
مخصوصا اسرائیل غفلت شد. 10 سال اخیر متأسفانه نفوذ موساد در بخش های 
مختلف کشور به حدی است که جا دارد همه مسئولان جمهوری اسلامی برای 
جان خودشان نگران باشند. متأسفانه سازمان های امنیتی و اطلاعاتی به جای 
اینکه آنها را شناسایی کنند، به جان خودی ها افتاده اند. وی می افزاید: برای من 
به عنوان فردی که مدتی در وزارت اطلاعات کار کرده ام بسیار دردآور است. در 
زمان ما و قبل از ما چنین نفوذهایی وجود نداشت و آنچه می گفتند کار اسرائیل 
است ثابت شد که نبود. ولی بعد از ما به دلیل رقابت سرویس های اطلاعاتی، 
موازی کاری ای که در وزارت اطلاعات رخ داد و سازمان های جدیدی که در 
مقابل وزارت اطلاعات ایجاد شد، وزارت اطلاعات را تضعیف کردند. یونسی گفت: 
»آن سازمان های جدید و موازی وزارت اطلاعات به جای اینکه با نفوذ مبارزه 
کنند، مشغول کنترل و مبارزه با خودی ها شدند. میدان برای نفوذ سرویس های 
جاسوسی دنیا باز شد و امروز ما حق داریم برای همه جا و هر اتفاقی که رخ بدهد 
نگران باشیم.« آنچه یونسی گقت به مذاق دلواپسان خوش نیامد و آنها تلاش   
کردند پرونده ای را پیدا کنند که در دوران حضور یونسی در وزارت اطلاعات 

جریان داشته تا اینگونه منکر ادعاهای وزیر اسبق اطلاعات مبنی بر  عدم نفوذ در 
زمان وزارت او شوند. پرونده قتل مجید شریف که بسیاری تاکید داشتند از جمله 
قربانیان قتل های زنجیره ای سال 77 است اما برخی منکر آن می شدند را سوژه 
تخریب یونسی قرار دادند؛ البته در این مسیر مجبور به رد ادعاهای قبلی خودشان 

درباره مجید شریف شدند.
 اعتراف کیهان به قتل مجید شریف

کیهان در واکنش به اظهارات علی یونسی نوشت:» در فتنه قتل های زنجیره ای، 
چند منتقد نجیب نظام به قتل رسیدند و فضای تبلیغاتی مسمومی  به راه افتاد. 
یکی از قربانیان این جنایت مشکوک، مرحوم دکتر مجید شریف، مترجم کتاب 
روشنگرانه و ضد صهیونیستی پروفسور روژه گارودی با نام »اسطوره های بنیانگذار 
سیاست اسرائیل- تاریخ یک ارتداد« بود. آقای یونسی که پس از کناره گیری وزیر 
وقت، وزیر اطلاعات شد، آیا باید بررسی مستقلی انجام داد مبنی بر اینکه چرا باید 
مترجم کتاب ضد صهیونیستی در تهران   ترور شود؟ نکته قابل تأمل اینکه سایت 
وزارت خارجه رژیم صهیونیستی، دوازده سال بعد از این جنایت، در سال 89 
نوشت: »دشمنان اسرائیل فقط روح ا...خمینی و مذهبی ها نیستند؛ حتی در میان 
کمونیست ها و برخی ملی- مذهبی ها هم می توان چنین دشمنانی را پیدا کرد. 
گارودی که از سران حزب کمونیست فرانسه بود، مسلمان و مرید خمینی شد و 
نامش را از »روژه« به »رجاء« تغییر داد. او به خاطر این کتاب، در فرانسه محکوم 

شد.  ترجمه مجید شریف از این کتاب، هیچ گاه از سوی روشنفکران حکومتی 
مورد نقد و نکوهش قرار نگرفت«. این جنایت در دولت خاتمی  اتفاق افتاد، اما 
نفوذی های مدعی اصلاح طلبی، فاز دوم عملیات را با حمله به نظام و انقلاب کلید 
زدند؛ بی آنکه امثال آقای یونسی شهامت به خرج بدهد و بپرسد یا بگوید چه 
کسانی مثلا از مترجم کتاب ضد صهیونیستی گارودی کینه به دل داشتند و چرا 

او را کشتند و خونش را به گردن جمهوری اسلامی انداختند؟«
  خودسرانه نبودند؛ خودی بودند

نباید اظهارات مهم مصطفی پورمحمدی درباره قتل های زنجیره ای فراموش 
شود. او در سال 98 گفت: در یک بخشی بود در گپ های مباحثاتی با دوستانمان 
صحبت می کردیم، می گفتم که این سیاست را قبول ندارم، نباید این جور باشید، 
اما این جور نبود که از دست رها باشد؛ حتی این داستان قتل های زنجیره ای در 
سیستم اتفاق افتاد، جانشین امنیت؛ یعنی معاونت امنیت، جانشینش مدیر 
این پروژه بود که گرایش چپ داشتند؛ یعنی جایی نبود که پنج نفر خودسرانه 
آمده باشند دست به این کار زده باشند. وزیر اسبق دادگستری افرود: اینها برای 
خودشان تحلیلی داشتند و فکر می کردند طبق آن تحلیل باید به نظام خدمت 
کنند و اصلاح طلبان را از ورطه خطرناکی که در آن خواهند افتاد، نجات دهند؛ 
تحلیل شان هم این بود که ضدانقلاب دارد به اصلاح طلب ها می چسبد و ما 
ناچاریم دوباره حوادث سال ۶0 و جنگ های خیابانی را تکرار و تجربه کنیم. وی 
به نکته جالبی درباره نفوذی نبودن دست اندرکاران قتل های زنجیره ای اشاره 
کرد:»  اینکه فکر کنیم جماعتی همین جوری خودسر آمدند و انجام دادند به 
این شکل که نبود، اینها تحلیل داشتند، حالا اینکه در این تحلیل اینها، نفوذی 
وجود دارد، این هم ثابت نشد، ما که نمی توانیم صرفا روی تحلیل مان کار کنیم، 
آدم هایش موجودند، محاکمه شدند، زندان رفتند، همه شان تحمل حبس طولانی 
 کردند، اینها که موجودند، بعد هم اینکه وزارت، کار کردند.« پورمحمدی گفت: 
»القای غیرمستقیم می تواند چنین چیزهایی باشد، ولی اینکه مستقیما طبق 
ادعایی که برخی از این آقایان کردند؛ یعنی شبکه جاسوسی و نفوذ و اینها، 
هیچ کدامشان ثابت نشد و این حادثه  هم اتفاق افتاد. آیت ا... هاشمی هم در خاطر
اتش این درباره نوشته است:»شب آقایان]قربانعلی[دری]نجف آبادی[،]مصطفی[

پورمحمدی و ]احمد[ شفیعی، از وزارت اطلاعات آمدند. از نتیجه بررسی 
قتل های اخیر که اتهام متوجه وزارت اطلاعات شده و احتمال خودسری بعضی 
از افراد تند، اظهار نگرانی  کردند و برای حفظ حیثیت نظام و وزارت چاره جویی 

نمودند و برای مجازات مرتکبین، در صورت اثبات، اظهار آمادگی کردند.«

قبل  ماه ها  شجاعی:  حمید  ملی-  آرمان 
پیش بینی می شد در ماه های ابتدایی سال 1400 
باید منتظر تغییراتی در راس دستگاه قضایی باشیم. 
چنانکه بسیاری از تحلیلگران بر این عقیده بودند که با 
حضور احتمالی و قریب به یقین سید ابراهیم رئیسی 
در انتخابات ریاست جمهوری و احتمال بالای انتخاب 
وی قدر مسلم ریاست قوه قضائیه نیز دستخوش 
تغییر و تحولاتی خواهد شد. همین اتفاق نیز افتاد و 
پس از آنکه رئیسی به ریاست جمهوری انتخاب شد 
در نامه ای به مقام معظم رهبری اجازه خواست در 
زمان باقیمانده تا آغاز به کار دولت جدید، در تمهید 
مقدمات استقرار دولت سیزدهم متمرکز شود. در 
این راستا و پس از حدس و گمانه زنی های بسیار در این 
خصوص روز پنجشنبه مقام معظم رهبری طی حکمی  
حجت الاسلام والمسلمین غلامحسین محسنی اژه ای 
را به ریاست قوه قضائیه منصوب کردند. مقامات و 
شخصیت های بسیاری نیز در پیام هایی جداگانه 
انتصاب  محسنی اژه ای را به ریاست دستگاه قضا 

تبریک گفتند.
 انتصاب  اژه ای به ریاست قوه قضائیه

مقــــام معــــــــظم رهبـــری در حـکـمــــی 
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای را به ریاست 
قوه قضائیه منصوب کردند. حضرت آیت ا... خامنه ای 
در این حکم با تأکید بر اهتمام جدی به مأموریت های 
دستگاه قضا در قانون اساسی و همچنین ادامه 
رویکرد تحولی و اجرای سند تحـــــول موجود، 
»گسترش فناوری های نوین در دستـگاه قـــضایی«، 
 »گماردن نیروهای کارآمد و جهادی در مسئولیت ها«، 
»ارج نهادن به خدمات قضات پاکدامن و در عین حال 
برخورد قاطع با تخلفات« و »ارتباط با متن مردم« را از 
جمله انتظارات خود از رئیس جدید قوه قضائیه بیان 
کردند. در متن پیام مقام معظم رهبری آمده است: 
اکنون که جناب آقای رئیسی با رأی ملت ایران توفیق 
خدمت در جایگاه ریاست جمهوری اسلامی ایران 

یافته اند، با تشکر فراوان از خدمات ارزنده  ایشان در 
مدت مسئولیت قضائی و کارنامه  افتخارآمیزی که در 
پایه گذاریِ اقدامات ماندگار از خود به جای گذاشته اند، 
جنابعالی را که علاوه بر صلاحیت های قانونی، برخوردار 
از تجربه گرانبها و شناخت عمیق و سابقه درخشان در 
امر قضا می باشید، بر اساس اصل یکصد و پنجاه و هفت، 
به ریاست قوه  قضائیه منصوب می کنم. انتظار اینجانب، 
اولاً: اهتمام جدی به مأموریت های اساسی دستگاه قضا 
در قانون اساسی است، یعنی گسترش عدالت، و احیای 
حقوق عامه، و تأمین آزادی های مشروع، و نظارت 
بر حسن اجرای قوانین، و پیشگیری از وقوع جرم، و 
نیز مبارزه  قاطع با فساد. ثانیاً: ادامه  رویکرد تحولی و 
اجرای سند تحول موجود با اهتمام ویژه .ثالثاً: گسترش 
فناوری های نوین و تضمین دستیابی آسان و رایگان 
مردم به خدمات قضائی. رابعاً: گماردن نیروهای کارآمد 
و جهادی و فاضل و صالح در مسئولیت ها، و تربیت 
مدیران شایسته برای سطوح عالی و میانی قضائی و 
اداری. خامساً: ارج نهادن به خدمات قضات پاکدامن 
و حفظ عزت و منزلت ایشان، و متقابلًا برخورد قاطع 
: ارتباط با متن مردم  با معدود افراد متخلف. سادساً
و حضور در میان آنان که دارای برکات بسیار است. 
توفیقات جنابعالی و همکارانتان را از خداوند متعال 
مسألت می کنم و امیدوارم خدمات شما موجب رضای 

خدا و خلق گردد.
 محسنی اژه ای کیست؟

رئیس جدید قوه قضائیه پس از پیروزی انقلاب 
اسلامی در اواخر سال ۵8 به توصیه و دعوت شهید 
قدوسی به تهران آمد و در دادگاه انقلاب اسلامی مشغول 
به کار شد. اقدامات موثر و دقیق قضایی حجت الاسلام 
محسنی اژه ای در این سال ها باعث شد وی در سال ۶4 
به عنوان نماینده قوه قضائیه در وزارت اطلاعات معرفی 
 شود که جایگاهی مهم و حساس محسوب می شود. 
در روند فعالیت های قضایی، وی پرونده های سنگین و 
پیچیده ای از صاحب منصبان و دانه درشت ها را پیگیری 

کرده که از آن جمله می توان به پرونده فاضل خداد، 
غلامحسین کرباسچی و مهدی هاشمی اشاره کرد. 
رسیدگی و مدیریت به همه جوانب و اطراف پرونده ها در 
کنار توجه و تدبیر ویژه در مبانی حقوقی از ویژگی های 
رسیدگی های قضایی قاضی القضات کشور است. وی در 
سال 13۶۵ عهده دار پرونده سنگین »مهدی هاشمی« 
می شود که علاوه بر طولانی بودن جریان رسیدگی 
و پیچیدگی پرونده، فشارهای سنگین سیاسی از 
سوی دفتر آقای منتظری که در آن هنگام منصب 
قائم مقام رهبری را داشته نیز بر او کارساز نمی شود 
و روند رسیدگی به پرونده را تحت تاثیر قرار نمی دهد.

پرونده فاضل خداداد، عرصه دیگری از فعالیت های 
قضایی رئیس جدید قوه قضائیه در دهه 70 است. این 
پرونده به دلیل آنکه در زمان خودش بزرگترین پرونده 
مفاسد اقتصادی محسوب می شد و بازتاب رسانه ای 
و اجتماعی بسیار گسترده ای دارد و از سوی دیگر 
به دلیل آنکه جریان دادگاه آن از رسانه ملی نیز پخش 
می شود حساسیت بالایی دارد و با صدور شجاعانه اولین 
حکم قاطع برای یک مفسد رانت خوار اقتصادی، وجهه 
مبارزه با فساد را به کارنامه غلامحسین محسنی اژه ای 
می افزاید. پرونده کرباسچی، شهردار اسبق تهران نیز از 
جمله پرونده های بسیار سنگین محول شده به اژه ای 
است که به دلیل فعال نبودن دادسراها در آن مقطع و 
فقدان کیفرخواست، نقش قاضی در آن بسیار پررنگ 
بوده است. سمت های مختلفی همچون مسئولیت 
دادسرای امور اقتصادی تهران، مسئولیت مجتمع 
قضایی ویژه رسیدگی به جرائم کارکنان دولت، دادستان 
کل ویژه روحانیت، دادستان کل کشور، معاونت اول 
قوه قضائیه، سخنگوی دستگاه قضا و عضویت مجمع 
 تشخیص مصلحت نظام در کارنامه رئیس جدید 
قوه قضائیه دیده می شود. گفتنی است رئیس جدید 
قوه قضائیه سال ها به عنوان دادستان کل کشور و وزیر 
اطلاعات که مجتهد بودن لازمه داشتن مسئولیت در این 

مناصب است فعالیت داشته است.

 پیام های تبریک 
پس از انتصاب محسنی اژه ای به ریاست قوه قضائیه 
مقامات، شخصیت ها و چهره های سیاسی در پیام های 
جداگانه ای این انتصاب شایسته را به رئیس جدید قوه 
قضائیه تبریک گفتند. در پیام تبریک رئیس جمهور  
حسن روحانی آمده است: امیدوارم با حسن تدبیر 
جنابعالی در رأس دستگاه قضائی، شاهد آثار و برکات 
فراوانی در زمینه گسترش عدالت اجتماعی به دور 
از هر گونه مسائل جناحی و حزبی، احقاق حقوق 
عمومی و شهروندی، اهتمام بیشتر در حفظ کرامت 
انسانی و ایجاد امنیت بیشتر برای فعالان اقتصادی و 
سرمایه گذاری در کشور باشیم. حجت الاسلام رئیسی 
نیز در پیام خود اینگونه آورده است: اینجانب ضمن 
تبریک اعتماد معظم له و انتخاب جنابعالی، به آن برادر 
عزیز، با تأکید بر لزوم تعامل و همکاری بیش از پیش 
قوای سه گانه در جهت پیشبرد اهداف نظام جمهوری 
اسلامی ایران و خدمت رسانی به مردم این مرز و بوم، 
آمادگی خویش و دولت آینده را جهت همکاری و کمک 
به تحقق مأموریت های قوه قضائیه اعلام می دارم. در 
پیام محمد باقر قالیباف، رئیس مجلس آمده است: خانه 
ملت برای تلاش مضاعف در رفع کاستی ها و مساعدت 
در تقویت هرچه بیشتر توانمندی های قوه قضائیه در 
کنار شما خواهد بود. اسحاق جهانگیری معاون اول 
رئیس جمهور نیز در پیامی آورده است: امیدوارم با 
توجه به سوابق متعدد و تجارب ارزشمند جنابعالی در 
دستگاه قضایی، شاهد آغاز فصل جدیدی از گسترش 
عدالت در ابعاد مختلف سیاسی، اقتصادی، اجتماعی، 
فرهنگی و قضایی باشیم و از این طریق موجبات تقویت و 
افزایش سرمایه اجتماعی کشور فراهم آید. رئیس مجمع 
تشخیص مصلحات نظام با تبریک به رئیس دستگاه قضا 
اظهار د اشت: رجا واثق دارم جنابعالی که  بحمد ا... دارای 
سوابق  بسیار ارزنده در دستگاه قضایی هستید، با تجربه 
گرانبهای سال ها خدمت در مناصب قضایی و روحیه 
جهادی و تلاش های پیگیرانه در اصلاح امور و سلامت 
نفس و به پشتوانه اعتماد مقام معظم رهبری مدظله 
العالی و همکاری صمیمانه قضات و کارکنان پرتلاش و 
زحمتکش دستگاه قضایی، در راه خدمت رسانی به آحاد 
مردم و  انجام وظایف قانونی به ویژه گسترش عدالت 
درجامعه ، بیش از پیش موفق باشید. علی لاریجانی، 
مشاور مقام معظم رهبری نیز در پیامی اظهار داشته: 
قوه قضائیه به عنوان یکی از ستون های تحقق عدالت، 
مسئولیت مهمی در ایجاد حکمرانی مطلوب دارد. با 
توجه به سابقه ارزشمند شما در این قوه امیدوارم در 
انجام این مهم، موفق باشید. همچنین علی اکبر ولایتی، 
مشاور مقام معظم رهبری، علی شمخانی دبیر شورای 
عالی امنیت ملی، محسن رضایی، دبیر مجمع تشخیص 
مصلحت نظام، علی اکبر صالحی، رئیس سازمان انرژی 
اتمی، روسای سازمان های قضایی نیروهای مسلح، 
بازرسی کل کشور ستاد کل نیروهای مسلح،  دیوان 
محاسبات، فرمانده سپاه پاسداران،  ارتش جمهوری 
اسلامی ، شهرداری تهران و... نیز در پیام های جداگانه ای 
 انتصاب حجت  الاسلام محسنی اژه ای را به ریاست 

قوه قضائیه تبریک گفتند.

معرفی قربانی شماره 5 پس از 23 سال    بالاخره کیهانیان، مجید شریف را قربانی قتل های زنجیره ای خواندند
  کیهان: قتل های 77 کار نفوذی ها بود                                   پورمحمدی: نفوذی بودن اثبات نشد

یک فعال سیاسی اصلاح طلب اظهار داشت: در بحث ضرورت 
توجه به اصلاحات و اصلاح طلبی تفاوتی نمی کند که در چه 
موقعیت و شرایطی قرار داشته باشیم. در واقع برای ایجاد 
دگرگونی در رویه، ضوابط یا افراد، 2 راه بیشتر وجود ندارد. 
فیض ا... عرب سرخی گفت: یعنی یا باید به زور و روش انقلابی 
متوسل شد یا روش اصلاحی. با این توضیح که منظور از روش 
اصلاحی توجه به شیوه قانونی،  مسالمت جویانه و تدریجی است؛ 
در واقع این موارد ویژگی های اصلاح طلبی است. وی ادامه داد: 
البته به این شکل نیست که فکر کنیم مثلا روش اصلاحی 
برای این دوره یا دوره خاصی می تواند کارآیی داشته باشد. 
عرب سرخی بیان کرد: به هرحال چون نسل حاضر در ۵0 سال 
گذشته انقلاب را تجربه کرده و هزینه های آن را هم متحمل 
شده،  به نظر من به سمت روش های انقلابی نخواهد رفت. پس 
وقتی قرار بر کنار گذاشتن این شکل از روش گذاشته می شود، 
اگر طرفدار تغییر و بهبود باشیم، روشی که برای ما باقی می ماند،  

نمی تواند چیزی جز روش اصلاحی باشد.

  
جامعه ما راهی جز 
اصلاح طلبی ندارد

حسینعلی شهریاری، رئیس کمیسیون بهداشت مجلس 
می گوید سوء مدیریت عامل اصلی به وجود آمدن این وضع 
بحرانی در استان سیستان و بلوچستان است؛ »با توجه به اینکه 
ما مرز 1200 کیلومتری با کشور افغانستان و پاکستان داریم، 
افغانستان هم با هندوستان همسایه است و خطر ورود دلتا 
ویروس به شرق کشور و از آنجا هم به کل کشور وجود دارد. در 
نامه ای به رئیس جمهور هشدار دادم. رئیس جمهور ما را به وزیر 
بهداشت و وزیر کشور ارجاع دادند اما متاسفانه وزارت کشور 
نتوانست محدودیت های جدی در سیستان و بلوچستان ایجاد 
کند. همه این ها به خاطر سوء مدیریت است.« او می گوید 
سرایت این ویروس13 برابر بیشتر از سایر ویروس هاست و به 
همین دلیل برای اولین بار آمارابتلا و مرگ و میر در این استان 
بالا رفته است؛ »همه تخت ها پر شده است و نگرانیم که در 
دوهفته آتی که تعداد بیماران بیشتر خواهد شد اگر نتوانیم 
تخت، دستگاه ونتیلاتور و اکسیژن به اندازه کافی تهیه کنیم، 

جان بیشتری از مردم به خطر بیفتد.«.

 
 گفتیم مرزها را ببندید

 کسی گوش نکرد

یک فعال سیاسی اصلاح طلب اظهار داشت: اصلاحات 
انتخابات محور و صندوق محور تا یک نقطه برای اصلاح طلبان 
می تواند دستاورد داشته باشد، آن هم نقطه ای است که 
حضور و مشارکت اصلاح طلبان بتواند آنقدر به انتخابات 
معنا و مفهوم بدهد که بدنه اجتماعی اصلاحات باور کنند 
از این مسیر می توانند در تعیین سرنوشت خود و کشورشان 
موثر باشند. آذر منصوری گفت: به دلیل تداوم رویکرد 
حذفی و تنگ تر شدن دایره انتخاب مردم مخصوصا از 
انتخابات 88 به بعد و قدرت بیشتر نهادهای انتصابی در برابر 
نهادهای انتخابی، دیگر اصلاح طلبان قادر نیستند حتی 
 با رویکردهای سلبی بدنه اجتماعی خود را همراه سازند.

 وی افزود:  پیام انتخابات 1400 اگر به درستی شنیده و درک 
نشود از حالا می توان پیش بینی کرد که انتخابات 1402 هم 
همین رویکرد حذفی و بی اعتنایی بیشتر مردم به انتخابات 
شدت بیشتری خواهد یافت. وی تصریح کرد: در واقع این 

جامعه دیگر با سوت سیاستمداران به خط نمی شود.

  

 مردم دیگر با سوت 
 سیاستمداران

 به خط نمی شوند

»آرمان ملی« از تغییرات در راس دستگاه قضا گزارش می کند:

 اژه ای؛ 
 از سخنگویی 
تا ریــــاست 

   محسنی اژه ای رئیس قوه قضائیه شد


